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حضرت امام خمینی)ره(: ما هر روز در جنگ برکتی داشته ایم 
که در همه صحنه ها از آن بهره جسته ایم.

اخبار ادبی و هنری

اهدای آثار جمعی از شاعران و نویسندگان 
به موسوی گرمارودی

در آستانه بزرگداشــت »سید علی موسوی 
گرمارودی«، جمعی از شاعران و نویسندگان آثار 

خود را به وی تقدیم کردند.
بــه گــزارش مهــر، در آســتانه برگزاری 
بزرگداشــت سیدعلی موسوی گرمارودی شاعر و 
منتقد برجسته کشور در قالب برنامه شب شاعر، 
جمعی از شاعران و نویسندگان کشور آثار خود را 

در اقدامی نمادین به این شاعر اهدا کردند.
اکبر خلیلی رمان »ترکه های درخت آلبالو« را با نگارش یادداشتی کوتاه  و 
حامد محقق نیز مجموعه شعر »از خودم سوال می کنم« را با اطلاق عنوان »جان 

شیفته شعر« به موسوی گرمارودی تقدیم کرد.
رضا اســماعیلی نیز با بیان اینکه موسوی گرمارودی طلایه دار شعر دینی و 
آئینی در ایران است، نسخه ای از کتاب ملکوت کلمات خود را به وی تقدیم کرد.
کامران شرفشاهی نیز مجموعه شعر »راز بیداری« خود و یوسف قوجق نیز 
با بیان اینکه پایداری دیروز، فرزانگی امروز و ایستادگی فردای اهالی قلم مدیون 
موســوی گرمارودی است، نسخه ای از رمان » وقت جنگ دوتارت را کوک کن« 

را به وی تقدیم کرده است.
همچنین بهروز قزلباش نسخه ای از کتاب »تناقض ابروها« و سعید بیابانکی 

نیز نسخه ای از دفتر شعر »سنگچین« را به وی تقدیم کرده است.
بهروز آرزومان نیز کتاب »عشــق همیشه من است« و  عبدالرحیم سعیدی 
راد نیز نســخه ای از کتــاب »همین« و صادق رحمانی نیز نســخه ای از کتاب 

»سبزها قرمزها« را به موسوی گرمارودی اهدا کرده است.
گفتنی است، مراسم پاسداشت سید علی موسوی گرمارودی روز چهار مهر 
از ســاعت ۱۶ در قالب بیست و هشتمین برنامه شب شاعر در سازمان رسانه ای 

اوج برگزار می شود.
ستایش پرویز پرستویی از فرمانده سپاه قدس:
»قاسم سلیمانی« فرا زمینی است

پرویــز پرســتویی گفت: 
می دانم بیان این حرف ها برایم 
گــران تمام می شــود اما باید 
بگویم که به نظر من »قاســم 
ســلیمانی« اصــلا روی زمین 

نیست.
به گزارش خبرنگار کیهان، 
پرویز پرستویی بازیگر سینما و 

تلویزیون، با اشاره به تماشــای فیلم »بادیگارد« با حضور فرمانده نیروی قدس 
سپاه، در گفت وگو با مجله ویدئویی تی وی پلاس گفت:  در یک اکران خصوصی 
ایشان )قاسم سلیمانی( تشریف آوردند و فیلم )بادیگارد( را در کنار هم دیدیم و 

خیلی لذت بردند از فیلم و من هم واقعا از ایشان لذت بردم. 
وی افزود: متأسفانه گاهی در فضای مجازی قضاوت هایی می کنیم. من اصلا 
وارد این بحث که ما با ســوریه چه کار داریم نمی شوم، بحث من سر شخصیت 
خود این آدم است. این هم که الان کجای این جهان است و چگونه آوازه جهان 
شده است؛ من می گویم بی دلیل نیست. چون از نزدیک با ایشان برخورد کردم. 
اینکه می گویم من تمام عمرم را گذاشــتم تا به هیچ برسم من این مفهوم را در 

تمام پیکره این آدم دیدم. 
پرستویی تصریح کرد: می دانم که گفتن این حرف ها برایم خیلی گران تمام 
می شــود، اما اصلا برایم مهم نیســت، من آن چیزی را که می بینم و می فهمم 
به زبان می آورم. به اعتقاد من ســردار ســلیمانی اصلا روی زمین نیست. خیلی 
وجود می خواهد، جرأت می خواهد، شــهامت می خواهد اینکه شما )مثل سردار 

سلیمانی( از همه چیزتان بگذرید.
نمایش پوسترهای »جنایات آمریکا در جنگ ها«

همزمان با هفته دفاع مقدس، نمایشگاه پوستر با عنوان »جنایات آمریکا در 
جنگ ها« در سراسر کشور برپا شده است.

در این نمایشــگاه به برخی از جنایات آمریکایی هــا در دوران دفاع مقدس 
علیه ملت ایران و ســپس حمایت آمریکا از گروهک تروریستی داعش پرداخته 

شده است.
در نمایشــگاه »جنایات آمریکا در جنگ ها« 22 پوســتر به نمایش درآمده 
که این آثار توسط هنرمندان هنرهای تجسمی مرکز تخصصی فرهنگی سازمان 

بسیج تولید شده است.
پوســترهای »جنایات آمریکا در جنگ ها« در میادین اصلی و فضای شهری 

برخی از استان ها و برخی از گالری ها به نمایش درآمده است.
سردار نقدی

 در پشت صحنه »معمای شاه«
رئیس ســازمان بسیج مســتضعفین از پشــت صحنه مجموعه تلویزیونی 

»معمای شاه« بازدید کرد.
ســردار محمدرضا نقدی در این بازدید از نزدیک در جریان روند ساخت و 

تولید این سریال قرار گرفت.
در این دیــدار، محمدرضا ورزی کارگردان این ســریال، توضیحاتی درباره 
مراحل ســاخت این اثر تاریخی ارائه داد و سردار نقدی را در جریان تولید ادامه 

معمای شاه قرار داد.
»معمای شــاه« که جمعه شب ها از شبکه اول سیما پخش می شود، زندگی 
محمدرضا پهلوی را از زمان بازگشــت از سوئیس در سال ۱3۱5 تا زمان مرگ 

به تصویر میکشد.
مجید انتظامی برای فیلم »ماه گرفتگی« 

آهنگ می سازد
مجید انتظامی، آهنگســاز فیلم های مهمی چون »از کرخه تا راین«، »بوی 
پیراهن یوسف« و »آژانس شیشه ای« در تازه ترین فعالیت خود، برای فیلم »ماه 

گرفتگی« آهنگسازی می کند.
هادی انباردار تهیه کننده فیلم سینمایی »ماه گرفتگی« در گفت وگو با فارس 
در ارتباط با روند ساخت این اثر سینمایی گفت: در حال حاضر در مرحله تدوین 
و ویژوال افکت به ســر می بریم. تدوین این فیلم سینمایی در مرحله راف کات 
نهایی اســت با توجه به تعداد زیاد پلان ها و فضاهایی که فیلمبرداری کرده ایم 

در انتهای کار باید با حضور کارگردان به انتخاب پلان های مورد نظر بپردازیم.
وی در ادامه افزود: در حال حاضر پلان هایی که مشــخص است باید حتما 
در فیلم وجود داشته باشند توسط جلوه های ویژه مورد تصحیح قرار گرفته تا در 
پایان تدوین سایر پلان ها نیز تروکاژ شود. بعد از اتمام تدوین در نهایت قرار است 
با آهنگساز و کارگردان یک بار فیلم دیده شود و در نهایت در مورد موسیقی آن 
صحبت شود. انباردار گفت: ساخت موسیقی این فیلم سینمایی بر عهده مجید 

انتظامی است. 
رونمایی از فیلم عاشورایی  

»در جشنواره مقاومت«
در نخستین روز چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم مقاومت، برای اولین 
بار فیلم عاشورایی »هیهات« به نمایش عمومی در می آید و سه سخنرانی نیز در 

پردیس ملت برگزار می شود.
بــه گزارش خبرنگار کیهان، فیلم »هیهات« شــامل چهــار فصل با محور 
مفاهیم عاشــورایی و محرم با کارگردانی چهار فیلمســاز )هادی مقدم دوست، 
هادی نائیجی، روح الله حجازی و دانش اقباشاوی( برای اولین بار امروز از ساعت 
۱8 و 45 دقیقه در پردیس ملت روی پرده می رود. همچنین انیمیشن تحسین 

شده »فهرست مقدس« نیز از ساعت ۱۶ نمایش داده می شود.
در نخستین روز از سخنرانی های راهبردی جشنواره مقاومت، سعید جلیلی 
از ســاعت ۱9 درباره گفتمان فرهنگی انقلاب اســلامی به سخنرانی می پردازد، 
کارگاه انتقال تجربه ابراهیم حاتمی کیا هم با حضور هنرجویان برپا می شــود و 
نشست بررسی سریال ضداسلامی هملند هم با نقد حسن عباسی برگزار می شود.
گفتنی است چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم مقاومت تا 9 مهر ادامه 

دارد.

هدیه به خوانندگان در پرتو وحی

در دیدار دبیر کل ستاد امر به معروف و نهی از منکر مطرح شد؛

تأكید مراجع عظام تقلید بر احیاء اصولی فریضه 
امر به معروف و نهی از منکر

مراجع عظام تقلید با انتقاد از وضعیت اجرای امر به معروف 
و نهی از منکر در جامعه، بر ضرورت احیاء اصولی این فریضه 

مهم تأکید کردند.
آیت الله مکارم شــیرازی: امر به معــروف و نهی از منکر 

مظلوم ترین واجبات است
به گزارش خبرگزاری رســا،  آیت الله مکارم شــیرازی در دیدار 
حجت الاســلام زرگر، دبیر کل ســتاد احیاء امر به معروف و نهی از 
منکر و هیئت همراه، خاطرنشان کرد: امر به معروف و نهی از منکر از 
مهم ترین واجبات است در حالی که مظلوم ترین آنها است و دلیل آن 

این است که تصویب این امر در قانون اساسی تاخیر زیادی داشت.
وی با بیان اینکه فعالیت در ســتاد امر به معروف و نهی از منکر 
باید از حالت فردی خارج و به صورت گروهی باشــد، اظهار داشــت: 
امر به معــروف و نهی از منکر به صورت گروهی موجب هماهنگی و 

تأثیرگذاری بیشتر خواهد بود.
ضــرورت وجود پایگاه امر به معروف و نهــی از منکر در هر نهاد 
دولتی، بوستان ها و پارک ها از دیگر توصیه های این مرجع تقلید بود؛ 
وی در ایــن باره تصریح کرد: پایگاه های امر به معروف و نهی از منکر 
در ســطح جامعه اگر به صورت گروهی عمل کنند مورد اســتقبال و 

پذیرش عموم مردم هم قرار خواهد گرفت.
آیت الله مکارم شیرازی بیان داشت: باید در میان مردم جا بیفتد که 
امر به معروف و نهی از منکر عمل خشونت بار و دخالت در امور آنها 

نیست بلکه این عمل یک نوع حمایت و خیرخواهی است.
این مرجع تقلید گفت: سازمان امر به معروف و نهی از منکر از نظر 
گسترش کاری باید مثل یک وزارت خانه عمل کند تا همه برنامه ها به 

صورت منسجم و اصولی در سراسر کشور انجام شود.
تاکید آیت الله نوری همدانی بر احیای فریضه امر به معروف

آیت الله نوری همدانی نیز در این دیدار بر ضرورت احیای این دو 
فریضه در جامعه تأکید کرد و گفت: امر به معروف و نهی از منکر دو 
حکم بسیار مهم در دین اسلام است که تمام اقشار جامعه از آن تأثیر 
می گیرند، بنابراین باید ستاد امر به معروف در جامعه نقش اساسی و 
حیاتی ایفا کند. وی بیان داشت: در اوایل انقلاب اینجانب به حضرت 
امام خمینی)ره( پیشنهاد دادم که برای امر به معروف و نهی از منکر 
وزارتخانه ای فوق وزارتخانه های دیگر تأســیس شود، اما با آغاز جنگ 

تحمیلی، انجام این مسئله مقدور نشد.
اســتاد درس خارج حوزه مصادیق معروف ها و منکرها در جامعه 
را بسیار گســترده دانست و افزود: نهاد امر به معروف و نهی از منکر 
باید فراتر و قوی تر از تمام وزارتخانه ها، نهادها و ســازمان ها باشد تا با 
نظــارت لازم جلوی منکرها گرفته و از ریخت و پاش ها در بیت المال 
جلوگیری شود. آیت الله نوری همدانی به بیان مصادیقی از منکرهای 
موجود در جامعه اشاره کرد و گفت: دریافت دیرکرد از سوی بانکها ربا 
و حرام است، که باید جلوی این فساد گرفته شود، همچنین دریافت 
حقوق های نجومی منکر دیگری است که از سوی ستاد امر به معروف 
پیگیری و برخورد شود. این مرجع تقلید تمام ارزش ها و ضد ارزش ها 
را به اقامه این دو فریضه در جامعه وابسته دانست و خاطرنشان کرد: 
لازم است امر به معروف و نهی از منکر در جامعه همگانی شود و تمام 
مردم به اجرای این دو فریضه روی بیاورند، اما متأسفانه تا کنون این 

دو واجب مهم در جامعه به درستی اجرا نشده است.
آیت الله علوی گرگانی: حق فریضه امر به معروف و نهی از منکر 

در جامعه ادا نشده است
همچنین، آیت الله علوی گرگانی در دیدار با حجت الاســلام زرگر 
ابراز داشــت: قانون امر به معروف دارای نواقصی است و با اجرای این 

قانون حق این دو فریضه به درستی در جامعه ادا نمی شود.
وی خاطرنشان کرد: ستاد اجرایی امر به معروف در هر شهر زیر نظر 
ائمه جمعه اداره می شود، در حالی که آنها دارای فعالیت ها و مشغله های 
بســیاری هستند و مردم و مسئولان از آنها انتظارات مختلفی دارند، 
بنابراین زمان لازم برای رسیدگی به مشکلات و اداره ستادهای امر به 

معروف را نخواهد داشت.
آیت الله علوی گرگانی امر به معروف و نهی از منکر را از فعالیت های 
اجرایی دانست و بیان داشــت: زمانی که ائمه جمعه در فعالیت های 
اجرایی ورود پیدا کنند، از محبوبیت آنها میان مردم کاسته می شود، 
بنابراین نباید مســؤولیت ستادهای امر به معروف به آنها واگذار شود، 

امیداورم برنامه ریزی برای اصلاح قانون انجام شود.
این مرجع تقلید با اشاره به عدم تخصیص بودجه لازم از سوی دولت 
به ستاد امر به معروف، گفت: بخشی از درآمدهای نفتی کشور عربستان 
به هیئت آمران به معروف و ناهیان از منکر تعلق یافته است، امیدواریم 

در کشور ما نیز بودجه لازم برای این فریضه مهم اختصاص یابد.

7 ماه پس از روز اجرای برجام

روحانی: آمریکا قول داد
به تعهداتش عمل کند!

پیکر شهدای مدافع حرم پس از اقامه نماز 
جمعه در شــهرهای قم و سمنان تشییع و به 

خاک سپرده شد.
به گــزارش خبرنگار کیهان از قم شــهروندان و 
مجاورین حرم کریمه اهل بیت)س( دیروز پس از اقامه 
نماز جمعه پیکر شهدای مدافع حرم را از مصلای قدس 
تا چهارراه شهداء بر روی دستان خود تشییع کردند. 
این شهیدان به نام های گلاب حسین، سیدمصطفی، 
سیدمهتاب، جوهر حسین، سیدماهر حسین، سیلاور 
خان، اشتیاق حسین، فیروز علی و سیدمیرحسین جان 

کاظمی از تیپ زینبیون هستند.
به گزارش خبرگزاری فارس، سید احمد حسینی، 

حســین ابراهیمی و عبدالله مرادی از شهدای لشکر 
فاطمیون هستند.

پیکرهای این شهدا پس از نماز میت بر گرداگرد 
مضجع شریف حضرت معصومه)س( طواف داده شدند 
وبرای تدفین به قطعه شهدای مدافع حرم در بهشت 

معصومه منتقل شدند.
به گزارش خبرنگار کیهان از سمنان پیکر شهید 
حسینعلی محمدی دیروز پس از اقامه نماز جمعه در 
این شــهر تشییع و در گلزار شهدای سمنان به خاک 
سپرده شد. حسینعلی محمدی عضو لشکر فاطمیون 
بود که در نبرد با گروه های تروریستی تکفیری در حومه 

شهر حلب سوریه به شهادت رسیده است.

تشییع پیکر 13 شهید مدافع حرم 
در قم و سمنان

پیام رهبر انقلاب به  مناسبت هفته دفاع مقدس:

سلام خدا بر شهدا كه زندگی و مرگشان 
مایه  اعتلای جامعه اسلامی است

رهبر معظم انقلاب اســلامی صبح پنجشنبه به  مناسبت 
هفته دفاع مقدس و روز تجلیل از شهیدان و ایثارگران، پیامی 

صادر کردند.
متن این پیام که هم زمان با مراسم غبارروبی ، عطرافشانی و گلباران 
مزار شــهیدان در سراسر کشور از ســوی حجت الاسلام والمسلمین 
شــهیدی محلاتی نماینده ولیّ فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران 
در گلزار شهدای بهشت زهرای تهران قرائت شد، به این شرح است :

بسم الله الرّحمن الرّحیم
خداوند عزیز و رحیم را سپاس که در دوران ما، معنی و مضمون 
والای شــهادت را ، تجسّم بخشید و دلهای پاک و روشنی را مشتاق 
آن ساخت. این نورافکن های فروزان، اکنون فضای زندگی را با معنویت 
خود روشن ساخته اند. چشم های بینا و دلهای بیدار از آن بهره می برند 
و ذخیره معنوی که جان مایه حرکت به سوی تمدن نوین اسلامی است، 
روز به روز افزایش می یابد و زندگی را روح و طراوت می بخشد. سلام 
خدا و اولیاء او بر این جان های تابناک که هم زندگی و هم مرگشــان 

مایه اعتلای جامعه اسلامی است، و همواره چنین باد ان شاء الله.
سیّدعلی خامنه ای
یکم مهرماه ۱۳۹۵

در حالی که بیش از 8 ماه از روز اجرای برجام 
می گذرد و آمریکایی ها به تعهدات مکتوب خود 
نیز پایبند نیستند، رئیس جمهور پس از بازگشت 
از سفر به نیویورک گفت آمریکا قول داده است 

به تعهدات خود عمل کند!
حســن روحانی رئیس جمهور در سفر به نیویورک 
و در دیدار های مختلف با ســران کشورها و همچنین 
ســخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل متحد و نیز 
در نشســت های مطبوعاتی و ...بر عدم پایبندی آمریکا 
بر تعهدات خود تاکید کرده و اذعان داشــت »ایران به 

تمامی تعهدات خود عمل کرده است«.
وی پس از بازگشت از سفر به نیویورک و در جمع 
خبرنــگاران با تکرار این گلایه ها گفت: آمریکا قول داد 

به وعده های قبلی خود عمل کند. 
روحانی به این نکته هیچ اشاره ای نکرد »آمریکا که 
به تعهدات مکتوب و وعده های امضا شــده خود عمل 
نکرده اســت براساس کدامین معیار و مبنا و الزامی به 

قول شفاهی خود پایبند خواهد بود « 
نتیجه استراتژی های امنیتی قدرت های بزرگ 
حسن روحانی رئیس جمهور کشورمان روز پنج شنبه 
در هفتادمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
اظهار داشت: پدیده تروریسمِ بدون مرز و خشن و افراطی 
را شاید بتوان نتیجۀ  استراتژیهای امنیتی قدرتهای بزرگ 

طی ۱5 سال گذشته دانست.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری وی 
افزود: تامین امنیت در یک نقطهء جهان به قیمت ناامن 
کردن نقاط دیگر، نه تنها ممکن نیست بلکه به ناامنی 

بیشترنیز دامن می زند.
رئیــس جمهور گفت: قرنی که با ترور و خشــونت 
در نیویورک آغاز شــد نباید بــا رقابت های خصمانه و 

افروزی  فزاینده در خاورمیانه ادامه یابد. آتش 
اهمال آمریکا در اجرای برجام 

وی در بخــش دیگری از ســخنان خود در مجمع 
عمومی سازمان ملل به برجام پرداخته و اظهار داشت: 
اهمال نســبت به اجرای برجام از سوی آمریکا، تخلفی 
بین المللی تلقّی خواهد شد و اعتراض جامعۀ جهانی را 

برخواهد انگیخت.
روحانی گفــت: هرگونه بدعهدی در اجرای برجام، 
به بی اعتباری بیشــتر ایالات متحده در ســطح جهان 

می انجامد.
رئیس جمهور تاکیــد کرد: تعلل ایالات متحده در 
اجرای تعهدات قانونی اش در ماه های گذشته اشتباهی 

راهبردی است که باید فوراً جبران شود.
وی اظهار داشــت: متاســفانه این گونــه اقدامات 
غیرقانونی مسبوق به سابقه است و آخرین نمونه آن رای 
دیوان عالی آمریکا در تایید دست اندازی به میلیاردها 

دلار اموال ملت ایران در سالهای گذشته است.
روحانــی افــزود: این تجربه به دنیا نشــان داد که 
گروه های فشار صهیونیستی می توانند از طریق مصوبات 
غیرقابل دفاع کنگره، حتــی عالی ترین نهاد حقوقی و 
قضایی آمریکا را به نقض بدیهی ترین اصول آمره حقوق 

بین الملل عرفی و قراردادی وادارند.
رئیــس جمهور در بخش دیگری از ســخنان خود 
گفت: ما قصــد داریم با انجام اصلاحــات اقتصادی و 
رعایت انضباط پولی و مالی، با حفظ دســتاورد کاهش 
نرخ تورم، ثبات و پیش بینی پذیری اقتصادی را افزایش 
داده و از این طریق زمینه ساز سرمایه گذاری بیشتر در 

اقتصاد شویم.
وی همچنین با انتقاد از رویه دولت سعودی گفت: 
دولت عربستان سعودی اگر به تحقق چشم انداز تازه ای 
در توسعه خود و امنیت منطقه چشم دوخته است، باید از 
ادامه سیاست های تفرقه افکنانه، ترویج ایدئولوژی نفرت 
و تعرض به حقوق همسایگان باز ایستد، مسئولیت خود 

نسبت به حیات و حرمت زائران را بپذیرد
تحریم برداشته شد !

رئیس جمهور همچنین با حضور در نشست خبری 
در نیویورک گفت:  موضوع تحریم از ابتدا یک ابزار غلط 
و نادرست بود که بعضی ها به کار گرفته بودند و نهایتاً 

به ضرر همه بود؛ تحریم برداشته شد.
وی ادامــه داد: در موضــوع روابــط بانکی هنوز با 
مشکلاتی مواجه هســتیم که باید طرف های توافق ما 
به تعهدات خودشــان بطــور صددرصد و کامل در این 

زمینه عمل کنند.
روحانی اظهار داشت: از آمریکا درباره نحوه اجرای 
برجام در هشــت ماه گذشته گله داریم؛ آنها در اجرای 

تعهداتشان تاخیر، اهمال و عدم شفافیت دارند.
رئیس جمهور گفت: مطابق برجام باید پس از آغاز 
این سند فروش هواپیماهای مسافربری به ایران بدون 
هیچ مانعی آزاد باشــد، قابل قبول نیست که امروز ما 
شاهد  تأخیر در اجرای این توافق باشیم. تأخیرها عمدتاً 

از ناحیه آمریکاست.
وی همچنین گفت: بقیه کشورها برای اجرای برجام 
تلاش کردند و این آمریکایی ها هستند که با صراحت و 
شفافیت به بانک های بزرگ نمی گویند که موضع شان 

در قبال همکاری این بانک ها با ایران چیست.
روحانی در بخش دیگری از این نشســت گفت: ما 
نسبت به این موضوع معترض هستیم و براساس ساز و 
کارهای اعتراض در حال پیگیری اعتراض خود هستیم.

وی اظهار داشت: مشکل ما با دولت آمریکا است و نه 
کمپانی ها، مردم، دانشگاهیان یا بخش های دیگر آمریکا.

مسئولان ایرباس و بوئینگ سفرهای متعدد و مذاکرات 
مفصلی با مسئولان ایرانی برای فروش هواپیما داشته اند 
و ما هیچ مشکلی برای همکاری با کمپانی های آمریکایی 
نداریم و اگر این کمپانی ها مشکلی در داخل آمریکا دارند، 

باید خودشان مشکل شان را حل کنند.
کشورهایی که به همسایگان خود 

حمله می کنند تحت فشار قرار گیرند 
رئیــس جمهــور همچنیــن گفت: همــه باید به 
کشورهایی که اختلافات را دامن زده و همسایگان خود 
را مــورد حمله نظامی قرار می دهند و از تروریســت ها 

حمایت می کنند، تحت فشار جدی قرار دهند.
وی افزود: اختیارات عربستان نسبت به مسئله زائران 
و حج نامحدود نیست. درست است که مکه و مدینه در 
عربستان واقع شده اند، اما حج متعلق به همه مسلمانان 
است و همه مسلمانان باید آزادانه و در چارچوب مقررات 

امکان حضور در حج را داشته باشند.
روحانی همچنین گفت: مشکل عمده ما با عربستان 
مسایل منطقه ای اســت و در مباحث دوجانبه مشکل 

خاصی با این کشور نداریم.
وی افــزود: نقــص قوانیــن و مقــررات و جنایات 
بین المللی و همچنین نحوه رفتار با زائران خانه خدا از 
جمله مواردی است که ایران در روابط خود با عربستان 

با آن روبرو است. 
کار بسیار خطرناک آمریکا 

روحانی در بخش دیگری از این نشست اظهار داشت: 
تصرف اموال بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران به 
بهانه های واهی کاری بســیار خطرناک است و مسئله 
عجیبی در حقوق آمریکا اتفاق افتاد که کنگره در یک 

مورد دادگاهی ورود و قانون گذاری کرد.
وی گفت: ما این دســت اندازی به اموال ایران را به 
عنــوان یک دزدی بین المللی محکوم کرده و به دادگاه 
لاهه شکایت بردیم و قطعاً ضمن محکومیت آمریکا پول 

کشورمان را با سود برمی گردانیم.
رئیس جمهور افزود: برجام توافقی چند جانبه است 
که همه ملزم به رعایت آن هســتند و تمامی 7 کشور، 
در طول ســالیان گذشته پای میز مذاکره حاضر شدند 
که این نشــانگر اراده جدی برای حل مسالمت آمیز از 

طریق مذاکره بود. 
وی گفت: آمریکایی ها در تخلف تعهدات سابقه دارند 
و باید حواسمان باشد که این کشور دقیقاً به تعهدات خود 
عمل کند و جمهوری اسلامی ایران در صورت عدم تعهد 
ایالات متحده آمریکا به برجام به ساز و کار پیش بینی 

شده در این موافقتنامه مراجعه خواهد کرد.
رئیــس جمهور دربــاره بحران ســوریه نیز گفت: 
کمک رسانی به مردم، مبارزه با تروریست ها و همچنین 

آماده کردن زمینه برای حضور همه در حکومت و ایجاد 
دموکراسی واقعی در سوریه سه مسئله مهمی است که 

باید درباره این کشور در نظر گرفت.
وی ادامــه داد: امروز در خلیج فارس جنگی وجود 
ندارد و اگر هم جنگی باشد، حملات عربستان به مردم 
مظلوم یمن اســت که متأســفانه آمریکایی ها به آنها 

کمک می کنند.
موضوع دوتابعیتی در قانون ایران 

پذیرفته شده نیست 
رئیس جمهور همچنین گفت: نخست وزیر انگلیس از 
من خواستند به عنوان رئیس جمهور تسهیلاتی برای این 
زندانیان در راستای آزادی داشته باشم که بنده توضیح 
دادم موضوع دو تابعیتی در قانون جمهوری اسلامی ایران 

هرگز پذیرفته شده نیست.
وی ادامه داد: براســاس قانون یک ایرانی که هنوز 
تابعیت ایرانی دارد، تبعه کشور دیگر به حساب نمی آید 
و طبــق مقررات داخلی به عنوان یک ایرانی با او رفتار 
خواهد شد و همه باید به این نکته توجه داشته باشند.

روحانی در بخش دیگر این نشســت اظهار داشت: 
برای ما مهم نیســت که چه حزبی در آمریکا پیروز و یا 
چه فردی انتخاب می شود بلکه تنها منافع ملی کشورمان 

برای ما حائز اهمیت است.
وی ادامــه داد: در مجمــوع ملت ایــران از رفتار 
دولت های آمریکا راضی نیست و برای بی اعتمادی خود 

هم دلایل روشن و واضحی را دارد.
شکست در برجام شکست برای همه 

 NBC رئیس جمهور همچنین در مصاحبه با شبکه
آمریکا اظهار داشت:  شکست در برجام شکست برای 
همه است برای صلح و امنیت جهانی است و همچنین 
شکســت همه فعالیت های دیپلماتیک و بین المللی 
محســوب می شود بنابراین کسی از این شکست نفع 

نمی برد و همه باید تلاش کنیم برجام پایدار باشد.
وی ادامه داد: برجام امــروز یک توافق بین المللی 
است که شورای امنیت آن را تأیید کرده بنابراین همه 
دولت ها در آمریکا به این توافق متعهد هستند و کسی 

نمی تواند بگوید آن )برجام( را قبول ندارد.
سیاستمدار باید از جنگ جلوگیری کند 

در دیــدار با نخبگان و اندیشــمندان آمریکایی به 
موضوع برجام پرداخته و گفت:  یک سیاستمدار واقعی 
زمانی سیاســتمدار است که بتواند از بروز جنگ و نزاع 
جلوگیری کند و چنانچه سیاستمداری وارد جنگ شد، 

سیاست و سیاستمدار هر دو شکست خورده اند.
وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران از آغاز تاکنون 
هر جا که تعهدی داده پای آن ایستاده و نگذاشته تخلفی 
نسبت به تعهداتش انجام شود و در زمینه برجام نیز به 
تعهدات خود کاملًا وفادار هســتیم و در 8 ماه گذشته 

بطور دقیق به آن عمل کرده ایم.

رئیس جمهور گفت: بی تردید اگر یک دولت بزرگ 
نتواند روی تعهدات خود بایســتد دارای نقص بزرگی 
است و چنانچه عمداً آن را زیر پا بگذارد نقص بزرگتری 

مرتکب شده است.
وی ادامه داد: آمریکا در زمینه بانک ها به دو صورت 
رفتار کرده و گاهی علامت مثبت و گاهی علامت منفی 
می دهد، و باید به متن برجام در این زمینه پایبند باشد.
روابط بانکی پایه اصلی مناسبات اقتصادی 

رئیس جمهور همچنین در دیدار با نخست وزیر یونان 
گفت:  روابط بانکی پایه اصلی مناسبات اقتصادی است و 
همزمان با آن باید بخش های خصوصی دو کشور را برای 

همکاری و فعالیت مشترک تشویق کرد.
روحانی در دیدار با نخست وزیر ژاپن نیز گفت:  برای 
تسریع در اجرای توافقات بانکی اعتباری، نیازمند تلاش 
مشترک هســتیم و ضروری است بانکهای ژاپنی برای 
تامین نیازهای مربوط به مناسبات اقتصادی فعال شوند.
رئیــس جمهوردر دیدار با نخســت وزیر عراق نیز 
گفت: هدف اصلی حمایت تهران از دولت، ارتش و حشد 
الشعبی عراق، آزادسازی مردم از دست تروریسم داعش 
و پاکسازی کامل این کشور از وجود تروریست ها است و 

از هیچ اقدامی در این زمینه دریغ نمی کند.
گزارش دبیر کل واقع بینانه و مستقل باشد 

وی در دیدار با دبیرکل سازمان ملل نیز تاکید کرد: 
وظیفه همگان به ویژه دبیرخانه ســازمان ملل حفظ و 
تقویت برجام اســت و ایــن موضوع ایجاب می کند که 
گزارش هــای دبیرکل از روند اجــرای قطعنامه 223۱ 

واقع بینانه، مستقل و موجب تقویت همکاری ها باشد.
رئیس جمهــور ادامه داد: اگر یــک طرف به همه 
تعهداتش دقیق عمل کنــد در حالیکه طرف دیگر در 
اجرای تعهداتش تعلل می کند، این بزرگترین خدشه به 

توافق برجام و اصل گفتگو است.
وی اظهار داشت: از سازمان ملل انتظار می رود که 
به رغم برخی فشارها، از اصول اولیه حقوق بشر در یمن 
کوتاه نیاید و به وظیفه اش عمل کند. ســازمان ملل و 
دبیر کل باید مســوولیت مهم خــود را در این مقطع 

تاریخی ایفا کنند.
آمریکا قول داد !

رئیس جمهور پس از بازگشت از قاره آمریکا به تهران 
با حضور در جمع خبرنگاران با اشــاره به اعتراض خود 
به بدعهدی های آمریــکا در عمل به تعهداتش، گفت:  
در جلسه کمیسیون مشــترک برجام همه با قاطعیت 
به آمریکا گفتند این مواردی که شما انجام می دهید با 
برجام منطبق نیســت و باید کار خود را اصلاح کنید و 

آمریکا هم قول داد روند را اصلاح کند.
وی ادامه داد: در ملاقات هایی که با فیدل کاســترو 
و رائول کاســترو رئیس جمهور کوبا داشتیم هر دو این 
مسئله را تشریح می کردند که تقابل ما با آمریکا به این 
زودی ها از بین نخواهد رفت. مشــکلاتی که با آمریکا 
داریــم به ویژه در بخش تحریــم و اقتصادی همچنان 

خواهیم داشت.
رئیس جمهــور گفت: در خصوص 2 میلیارد اموال 
ایران به صراحت گفته شد که ما نخواهیم گذاشت این 
پول که از اموال ملت ایران است را آمریکایی ها ببلعند. 
ما در دادگاه بین المللی ایســتادگی خواهیم کرد و پول 

را از آنها پس خواهیم گرفت.

ســخنگوی وزارت خارجه گفت : متاسفانه 
بی تفاوتی کشورها و مجامع بین المللی و تداوم 
فروش تجهیزات نظامی به عربستان، این رژیم 
در تشدید حملات خود به مردم مظلوم و بی دفاع 
یمن گستاخ تر شــده و به تجاوزگری های خود 

بی وقفه ادامه می دهد.
به گزارش فارس، بهرام قاسمی سخنگوی وزارت 
امور خارجه کشــورمان حملــه ائتلاف تحت رهبری 
عربستان به منطقه ای در استان الحدیده یمن که به 
کشته و مجروح شدن ده ها شهروند غیرنظامی منجر 
شــد را به شــدت محکوم و با خانواده قربانیان ابراز 

همدردی کرد. 
وی افزود: متاســفانه بی تفاوتی کشورها و مجامع 
بین المللی و تداوم فروش انواع تسلیحات و تجهیزات 
نظامی به عربستان، این رژیم در تشدید حملات خود 
به مردم مظلوم و بی دفاع یمن گســتاخ تر شــده و به 

تجاوزگری های خود بی وقفه ادامه می دهد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: سکوت 
معنــادار برخی کشــورهای غربی در قبال کشــتار 
بی گناهان و تداوم فروش تسلیحات مخرب نظامی به 
عربستان، بی شک روز به  روز آنان را نزد افکار عمومی 
جهانیان منفور تر و شریک جرم این رژیم کودک کش 

قلمداد خواهد کرد.

قاسمی با محکوم کردن حمله سعودی 
به الحدیده یمن:

كشورهای غربی 
با سکوت معنادار خود 

شریک جرم رژیم كودک كش 
عربستان می شوند

مؤمنین در راه خدا جهاد می کنند 
و از سرزنش هیچ ملامتگری نمی هراسند

»ای کسانی که ایمان آورده اید! هر کس از شما، 
از آیین خود بازگردد، )به خدا زیانی نمی رساند( 
خداوند جمعیتی را می آورد که آنها را دوست دارد 
و آنان )نیز( خدا را دوست دارند، در برابر مؤمنان 
متواضع و در برابر کافران سرسخت و نیرومندند، 
آنها در راه خدا جهاد می کنند، و از سرزنش هیچ 
ملامتگری هراسی ندارند. این، فضل خداست که 
به هر کس بخواهد )و شایسته ببیند( می دهد، و 

)فضل( خدا وسیع و خداوند دانا است.«
مائده- 5۴


